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»فرهیختگان«محتوایتبلیغاتینامزدهارابررسیمیکند

بایکوت مسائل اصلی دانشگاه در میزگردهای انتخاباتی
لـت  و د ئیـس  ر ت  د شـها طـر  به خا ر  کشـو م  هنـگا د و ز ت  بـا نتخا ا

سـیزدهم در 8 تیرمـاه برگـزار می شـود. ایـن امـر باعـث شـده مناظـره 
یـن برنامه هـای  ز به عنـوان اصلی تر و میزگردهـای انتخاباتـی امـرو
تلویزیـون بـه شـمار آیـد. برنامه هایـی کـه در آن شـش کاندیـدا بـرای 
ایجـاد دولـت چهاردهـم، تـاش می کننـد تـا بـا طرح دیدگاه هایشـان 

ارائـه برنامه هایشـان بتواننـد  در حوزه هـای مختلـف و همچنیـن 
کننـد. در ایـن میـان حـوزه آمـوزش  سـبد رای بیشـتری را از آن خـود 
کـه سـوالات مختلفـی پیرامـون  عالـی هـم یکـی از محورهایـی بـود 
آن در میزگردهـای فرهنگـی، برنامـه صـف اول و دومیـن مناظـره 

ا  ر متفاوتـی  پاسـخ های  نیـز  کاندیداهـا  و  شـد  طـرح  انتخاباتـی 
گـزارش اظهارنظرهـای   ایـن  آن مطـرح می کردنـد. در  بـه  نسـبت 
آمـوزش  یونـی پیرامـون  یز کاندیداهـا در برنامه هـای مختلـف تلو

عالـی آورده شـده اسـت. 

محمدباقرقالیباف:

رشد علمی کشورهای حاشیه خلیج فارس 
بادکنکی است

نخبـــگان موتورهـــای محـــرک 
پیشـــرفت در کشـــور هستند و 
به کارگیری و فرصت اســـتفاده 
از نخبـــگان از عوامـــل موثر در 
این زمینه اســـت تا پیوســـتگی 
با نظام حکمرانی افزایش پیدا 
کند و مساله شایسته  سالاری در 
این زمینه بسیار مهم است. چرا حاکمیت شایسته  سالاری آن طور که باید 

اتفاق نیفتاده و برای رفع این مشکل چه کار باید کرد؟ 
اگر بخواهیم تحول ایجاد کنیم- حتی در بحث اقتصادی که موضوع 
اول ما است- وقتی از اندیشمندان حرف می زنیم، به این مساله اشاره 
می کنیم که کشور ما باید مولد باشد. وقتی می گوییم مولد باشیم، سوال 
این اســـت که چه چیز را باید تولید کنیم؟ در این راســـتا باید 4 موضوع 
قدرت، ثروت، معرفت و منزلت را تولید کنیم. ما در حکمرانی چه کار 
می کنیم؟ در حکمرانی، یک مدیر قوی در ســـطح رئیس جمهور  باید 
بتواند هر 4 موضوع را با هم تولید کند. یعنی فهم کنیم چگونه منزلت را 
به ثروت تبدیل کنیم؛ چراکه ممکن است از مسیر غلط فرهنگی یکی 
ثروت داشته باشد و با پز دادن و هزینه های گزاف و اسراف بخواهد برای 
خودش منزلت ایجاد کند، اما گاهی هم با مساوات برای خودش منزلت 
درســـت می کند و قطعا اینها با یکدیگر متفاوت اســـت. وقتی حرف از 
فرهنگ و موضوعات اجتماعی می زنیم، موضوعات اجتماعی هم وجه 
فرهنگـــی، هم سیاســـی و هم اقتصادی دارند. ما بـــدون علم و دانش و 
نخبگان محال است بتوانیم این را انجام دهیم. ما برای تحقق این حوزه 
دو عنصر نخبگان و مردم را داریم و هرگاه این عناصر را حذف کنیم، 

در لوپ ناکجاآباد می افتیم و همه چیز را از دست می دهیم. نخبگان ما 
باید شاد یاشند و امید داشته باشند. نخبگان مشکل را به مساله تبدیل 
می کنند وگرنه افراد ضعیف چه در مدیریت و چه در عدم به کارگیری 
اندیشمندان، مشکل را از نقطه ای به نقطه دیگر منتقل و تنها وضعیت را 
بدتر می کنند، ناتزاری های کشور نیز به خصوص در همین حوزه است، 
لذا من در دولت چهاردهم و در دولت خدمت و پیشـــرفت اساســـا در 
بهره وری دو مبنا خواهم داشت، یکی مباحث مربوط به علم و دانش و 

دیگری مدیریت و مدیریت قوی و مدیر قوی. 

وزیر علوم گزارشی را درباره افول علمی کشور مطرح کرده اند. برای بازگشت 
به مسیر رشد علمی گذشته و بهتر از آن چه برنامه ای دارید؟

بعضی از کشورهای منطقه، در حوزه جهش علمی و تولید مقاله شاید 
رشدشان نسبت به ما بیشتر شده- البته نمی خواهم مباحث فنی داشته 
باشم- با این حال باید بگویم برخی از این رشدها، رشد بادکنکی است. 
یعنی برخی از آنها اســـاتید برجســـته را آورده و با کمک آنها و برندشـــان 
برخی مقالات را می نویســـند. به همین دلیل اینکه فکر می کنیم این 
بعدا تبدیل به تحولات می شود، این طور نیست. اما زنگ خطر این کار 
خورده و این هم 2 دلیل دارد؛ اول اینکه باید سرمایه گذاری و درصدی از 
اعتبارات در حوزه تحقیق و فرصت هایی که در دانشگاه هاست مورد 
توجـــه قـــرار گیـــرد و ما حتما این کار را انجام می دهیم. نکته دوم اینکه 
حرف استاد را بشنویم و منزلت و شادابی او را درنظر داشته باشیم و این 
مهم خودش اتفاقاتی را برای ما رقم می زند و این کار را نیز با بخشنامه 
نمی توانیم انجام دهیم، یعنی حتی اگر پول هم به او ندهیم اما منزلتش 

را حفظ کنیم، دانشگاه را محل درآمدزایی خواهد کرد. 

مسعودپزشکیان:

با اخراج اساتید و دانشجویان توسط کمیته های 
انضباطی مخالفم

اولیـــن مســـئولیت شـــما بعد 
ز  ا  ، ب نقـــا ا ی  ز و پیـــر ز  ا
ه  شـــد ع  و شـــر ن  ســـتا ر بیما

است؟
مـــا  لیت  مســـئو لیـــن  و ا
به صـــورت رســـمی ایـــن بود 
ینش را در  کـــه مســـئولیت گز
دانشـــگاه در اوایل انقلاب داشـــتیم. وقتی این مســـئولیت را پیدا 
کردیم، هیچ کسی را اخراج نکرده و با هیچ استادی قانونی برخورد 
نکردیم، مگر اینکه از لحاظ قانونی باید دادگاه تصمیم می گرفت. 
ی از دانشـــگاه ها، خیلی از اساتید را اخراج کردند اما ما  در بســـیار
هیچ کس را اخراج نکردیم، چون خودمان را در جایگاه قاضی قرار 
ندادیم که با کسی برخورد سیاسی کنیم. حتی از اساتید به شدت 
دفاع می کردیم، در حالی که آن زمان قدرت داشتیم اما هیچ گاه به 
یر شـــدم هم  اســـتادی بی احترامی نکردیم. حتی زمانی که بنده وز
امکان نداشـــت اســـتادی بیاید و بنده جلوتر از او وارد اتاق شـــوم. 
مســـاله دیگری که باید به آن اشـــاره کنم اینکه مگر ممکن اســـت 
گر کسی در جامعه ای  وقتی از حق و عدالت صحبت می کنیم، ا
حق را می گوید، با او برخورد کنیم؟ امروز در این جامعه دانشـــجو 
یم  ن و تحر یانـــی اعتـــراض کرده، حالا آمده اند او را بیرو در یـــک جر
ن کرده اید؟ یک انگی هم  کرده انـــد. حالا می پرســـیم چرا او را بیـــرو
به او چسبانده اند. کسی که حرف حق را می زند باید با او برخورد 

کنیـــم؟ به جـــای برخورد با او باید خودمان را اصلاح کنیم. 

ید؟ برای حفظ نخبگان و شایســـتگان در کشـــور چه برنامه ای دار
باید حق شان را بدهیم. بسته به جایگاهی که دارند، باید این کار 
را کنیم. امروز اساتید ما از ایران می روند، دلیلش آن است که یک 
فرد تازه از دانشـــگاه فارغ التحصیل شـــده را رئیس فردی می کنیم 
که اســـتاد دانشـــگاه بوده و اصلا با او هم قابل قیاس نیست. وقتی 
یزد،  مـــا این فرد را گذاشـــتیم، آن اســـتاد کل زندگـــی اش به هم می ر
یعنی ما به آنها پول درســـت و حســـابی نمی دهیم و زندگی شـــان 
را نمی توانیـــم تامیـــن کنیـــم، حداقـــل احتـــرام آنها را حفـــظ کرده و 
بی احترامـــی نکنیـــم. تولیدکننـــده ما وقتی می خواهـــد تولید کند، 
یم و در این شرایط فرد از کشور می رود. امروز  هزار بلا سرش می آور
هیات علمـــی مـــا از ایـــران بـــرود، حقوقی که اینجا بـــه او می دهیم، 
هزار دلار نیســـت در حالی که در خارج از کشـــور به او 10 هزار دلار 
حقوق می دهند. خب وقتی اســـتادی برای هزار دلار کار می کند، 
یـــم و افـــراد کم توان را رئیس یا بالاســـر  حداقـــل بـــه او احتـــرام بگذار
آنها قرار ندهیم و این مســـائلی اســـت که باعث فرار آنها می شـــود. 

گر رئیس جمهور شوید چه تدبیری برای متوقف کردن ماشین  شـــما ا
اخـــراج اســـاتید و اعـــاده حیثیـــت از کســـانی کـــه اخـــراج شـــده اند، 

خواهید داشت؟ 
بنـــده بـــا هـــر نـــوع اخراجی مخالفـــم. بنده اوایل و بعـــد از انقلاب، 
ی شـــدم و در دانشگاه مان یک استاد و  کســـاز ینش و پا مســـئول گز
کارمنـــد را هـــم اخـــراج نکردم. بنده چه کاره هســـتم در این زمینه؟ 
گـــر فـــردی جرمی مرتکب شـــده، دادگاه باید برای آن حکم دهد و  ا
گر با کســـی مســـاله ای  او را اخراج کند؟ اما بنده به عنوان یک فرد ا
دارم او را اخـــراج کنـــم، این کار هیـــچ منطقی ندارد. رفتارهایی که 
می کنند نمی دانند شاید تسویه حساب های شخصی باشد و تابع 
گر کسی جرم دارد باید در دادگاه ثابت شود  هوای نفس شده اند. ا
و گرنه ما در کمیته های انضباطی برای اســـتادی پرونده درســـت 
گر قدرتی  کـــرده و او را اخـــراج کنیـــم، با این کار مخالف هســـتم و ا
در اختیـــارم بـــود، نه تنها اســـتاد بلکه هیچ دانشـــجویی را به خاطر 
اندیشـــیدن اجازه نمی دادم که از دانشـــگاه اخـــراج، از ترم محروم 
گر منطق داشـــته باشـــیم، دانشـــجو  یا او را جابه جا کنند. قطعا ما ا
که دیوانه نیســـت، بلکه ســـوالی دارد، حالا شـــاید سوال غلط انداز 
یم و او را صدا  باشـــد یا اصلا خوشـــایند ما نباشـــد، اما ما منطق دار
گر قانع هم  می کنیـــم و هدایتـــش کـــرده و قانعش می کنیم، حتـــی ا
نکردیم، می تواند راه خودش را برود. نمی توان سوال را از ذهن انسان 

ک کرد، اما ما باید جواب او را بدهیم. این سیاستی است که تا  پا
امروز هم به آن عمل کرده ام و تا اینجا که آمده ام، برای کسی توبیخ 
نداده ام. به خاطر دارم رئیس دانشگاه بودم و وبا آمده بود و تعدادی 
از مردم شهرمان فوت کردند، عده ای در بیمارستان فوت کردند و 
مـــا نیـــز از این بابت عذرخواهی کردیم و گفتیم مقصر ما هســـتیم؛ 
یضی وبا به بیمارستان می آید، نباید بمیرد  که وقتی فردی با مر چرا
ولی وقتی این اتفاق افتاد، یعنی ما به درستی رسیدگی نکرده ایم. 
بعد از آن از وزارتخانه نامه فرستادند که این حرف را تکذیب کن، 
یم. نمی توانم  کـــه ما مقصر امـــا من نمی توانســـتم تکذیب کنیم؛ چرا
تقصیر را گردن کســـی دیگر بیندازم، مشـــکل این اســـت ما تقصیر 
یم. امروز این همه مشـــکل در جامعه ایجاد شـــده،  را گردن نمی گیر
امـــا هیچ کـــس تقصیر را گردن نمی گیرد، یعنـــی هر اتفاقی افتاده، 
ی هایی که برای مردم ایجاد  هیچ کـــس قبـــول نمی کند. این گرفتار
... مقصر کیســـت؟ مقصر ما  ، گرانـــی، رانـــت، تـــورم و شـــده از فقـــر
ی صورت گرفته، باید از مردم عذرخواهی کرد  گر قصور هســـتیم. ا

اما تا امروز هیچ کس چیزی را گردن نگرفته اســـت. 
امـــروز در دانشـــگاه آیین نامه هـــای انجمن هـــای علمی را دســـتور 
ی آیین نامه بنویسند که هرچه آقایان  داده اند که تغییر کند و طور
گفتند، همان طور به اصطلاح بچرخند. این چه دانشگاهی است 
گر ما اشتباه  که من نمی توانم در آن حرفم را بزنم و فکرم را بگویم؟ ا
می کنیم، شـــما که پیشـــتاز هســـتید و بیاید ما را قانع کنید. چرا ما 
یم دانشـــجو حرفش را بزند.  یم و نگذار باید جلوی اندیشـــه را بگیر
دانشجو مگر دیوانه است؟ دانشجوی فردای مملکت ما و آینده 
این کشـــور اســـت. ما نمی توانیم به زور دانشجو را وادار کنیم آنچه 

مـــا می خواهیم را بگوید.

ی ارتباط  گر رئیس دولت شوید، در حوزه آموزش عالی و برای برقرار ا
ید؟  میان دانشـــگاه با بازار و صنعت چه برنامه ای دار

دانشـــگاه های امروز ما نســـل دوم و پزشـــکی ها در بهترین حالت 
ی، تحقیق و  نســـل ســـوم هســـتند. در حقیقت آموزش شـــامل تئور
ی و تحقیق  مهارت و عمل است. ما امروز در دانشگاه ها تنها تئور
یم؛  را به دانشجو منتقل می کنیم و در همین حوزه ها هم مشکل دار
کـــه تحقیقـــات مـــا مبتنی بر جامعه و نیاز ما نیســـت، یعنی در  چرا
ی کنیم  ینه ها را هدر می دهیم. باید کار همیـــن تحقیقات هـــم هز
که امروز  کـــه دانشـــگاه ما از نســـل 2 به نســـل های 3 و 4 بیایـــد چرا
ینـــد علـــم باید مشـــکل جامعه را حل کند و بـــه همین دلیل  می گو
رشـــته ها در یکدیگـــر ادغـــام می شـــوند و روش هـــای ایـــن کار هم 
وجـــود دارد. مـــا از دنیا در حال عقب افتادن هســـتیم درحالی که 
یم. متاســـفانه مشـــکل جامعه را نمی بینیم و آن  این همه نیرو دار
آموزش براســـاس جامعه یا آموزش براســـاس شناخت جامعه باید 
باشد. ما در دانشگاه کلی نیرو تربیت می کنیم ولی بیکار هستند 
گر  و حتـــی آنجایـــی هـــم کـــه کار می کنند مهـــارت لازم را ندارند. ا
ی طراحی کنیم که در دانشـــگاه ها عمر  بخواهیـــم آمـــوزش را طـــور
ی کنیم که دانشـــجو  و ســـرمایه مـــردم در آن تلـــف نشـــود، باید کار
ن آمد بتواند یک مشکلی را حل کند. امروز  وقتی از دانشگاه بیرو
در دنیا دانشـــگاه ها از نســـل ســـوم گذشته و در حال تبدیل شدن 
گر  بـــه 4 و 5 هســـتند امـــا ما هنـــوز در همان کوچـــه اول مانده ایم. ا
این وضعیت بخواهد تغییر کند، باید هیات علمی و دانشـــجوی 
مـــا احتـــرام پیدا کرده و برخوردهای سیاســـی کنار برود. همچنین 
باید آن افرادی که عالم و نخبه هســـتند در هر ســـلیقه و نگاهی، 
فعالیـــت کننـــد. نـــوع نگاه ما به انســـان ها و آنهایی کـــه می توانند 
ینی کنند، باید نگاه ارزشی باشد. مکانیسم  برای کشور افتخارآفر
پرداختی مـــان به هیات علمی هم باید به گونه ای باشـــد که بتواند 
زندگـــی کند درحالی کـــه امروز با وضعیت حقوق ها، هیات علمی 
نمی توانـــد زندگـــی کند و علت اینکه نخبگان از کشـــور می روند، 
به خاطر آن است که پول پرداختی به آنها کافی نیست. همچنین 
یی که استخدام می کنیم و شایستگی  باید تناسب بین نیاز و نیرو
ایجاد شود، درحالی که امروز بیشترین بیکاران ما فارغ التحصیلان 
ی درست  دانشگاهی هستند و این هم به دلیل عدم سیاستگذار

ما براســـاس نیاز کشور است. 

علیرضازاکانی:

نمی توانیم برای یکپارچه کردن آموزش در حوزه 
پزشکی، آموزش عالی را دوباره جراحی کنیم

امـــروز با موانعی در اســـتفاده از 
افراد شایســـته در جایگاه های 
مختلف روبه رو هستیم و چطور 
می تـــوان ایـــن موانـــع را برطرف 
کـــرد تـــا تضمین کنیـــم بهترین 
توانمندی ها در خدمت رشـــد 

کشور قرار می گیرند؟
از سال 68 تا 82 در جریان جنبش دانشجویی نقشی را ایفا کرده ام و معتقد 
به ظرفیت بزرگ جوانان هستم. اساس اشکالی که برای برخی وجود دارد، 
عدم شناخت است، یعنی نمی شناسند چه پتانسیل بزرگی در جوانان 
اســـت. معتقدم اول باید مســـئولان اعتقاد پیدا کنند و چون بنده از متن 
همان ها هستم، کاملا به این حوزه معتقدم. نکته دیگر اینکه باید اعتماد 
کنند، یعنی اگر جایی بناست مسئولیتی داده شود، نه دچار افراط و نه دچار 
تفریط شویم. به عبارت دیگر اگر کسی به عنوان جوان گرایی، بیاید پیرامون 
خودش به فردی که هنوز پخته نشده مسئولیت دهد، قطعا با این کار هم 
آن جوان و هم بحث جوانگرایی را خراب کرده است. کسی که اصلا این 
ظرفیت را نبیند، باز هم کار را خراب کرده، بنابراین نیازمند تربیت هستیم تا 
مسئولان ما تربیت شوند و بتوانند از این ظرفیت بزرگ استفاده کنند. ما در 
دانشگاه ها تشکل های مختلفی را داریم و اینها امکانی برای رشد و تربیت 
می دهند و در مقابل مسئولان باید امکان انتقال به سطوح بالاتر را برای آنها 

فراهم کنند اما به صورت گام به گام و دقیق باید این کار را دنبال کنیم. 

در نظـــام آمـــوزش عالـــی اتفاق عجیبـــی رخ داده و آن هم اینکه پزشـــکان 
آموزش عالی ویژه خودشان را در قالب وزارت بهداشت درست کردند و 
هیچ کشوری بحث آموزش را تفکیک نکرده و این بحث تعارض منافع 
را ایجاد می کند، شما اگر در مقام ریاست جمهوری قرار بگیرید، برای رفع 

این تعارض منافع چه می کنید؟
بنـــده پزشـــک هســـتم و به این مهم افتخـــار می کنم و خـــادم مردم هم 
هستم. پزشکان بخشی از جامعه هستند و خدماتی را ارائه می کنند. 
بنـــده در دوره ای بـــا دکتر مرندی به انگلیس رفتیم و آنجا هم دیدیم که 
مدیران غیرپزشکی برسرکار هستند. این حرف درستی است و آنچه در 
چهارچوب پزشکی و نظام سلامت نیاز داریم، این نیست که حتما یک 
پزشک مدیریا مسئول باشد؛ چراکه این مهم بستگی به شایستگی افراد 
دارد. شاید فردی در سیستم پزشکی و مدیریت متبحر باشد و متصدی 
بخشی از بیمارستان باشد، درحقیقت بنده، مسئولیت گرفتن افراد را 
ناظر به شایستگی می دانم. اما نکته دوم اینکه پزشکان و پرستاران ما 
بیشترین زحمت را کشیده و بیشترین خدمت را می کنند، به همین دلیل 
باید توجه ای که لازم اســـت را نســـبت به آنها داشـــت، در مقابل هم باید 
تعارض منافع این حوزه را از بین برد. بین خود پزشکان تعارض منافعی 
وجود دارد یعنی وقتی وزرا از یک صنف پزشـــکی بودند تعرفه ها به آن 
سمت چرب تر شده و این غلط است و باید بازبینی شده و مبتنی بر 
واقعیت جامعه پزشکی و خدمات در نظر گرفته شود. نکته دوم ناظر بر 
پرستاران و دستیاران تخصصی و فوق تخصصی است که باید اساسا 
به آنها توجه ویژه ای شود. ظرفیت های پزشکی هم یک ویژگی است که 
باید مورد توجه و بازبینی قرار گیرد؛ چراکه این حوزه جایی نیســـت که 
کمیت و عدد و رقم را به گونه ای کم و زیاد کنند، چون که ما به ازای آن، 

باید دانشگاه های ما کشش و امکانات لازم را هم داشته باشد. قطعا مهم 
است آن فردی که پزشک می شود، کیفیت و قابلیت لازم را داشته و بتواند 
به خوبی خدمت کند. در بخش اول نسبت به مدیریت با شما موافق 
هستم و در بخش دوم معتقدم باید بازبینی شود؛ اما ناظر به آموزش هم 
باید بگویم که سازمان بهداشت جهانی این جنس کار را به عنوان یک 
نوآوری ویژه برای ایران دیده و وقتی از سیستم ان اچ اس انگلیس بازدید 
کردیم، آنجا می گفتند این یک کار ویژه و اساسی ای است که از سوی 
ایران انجام می شود. البته نکته ای هم وجود دارد که نظام آموزش در برخی 
کشورها یکپارچه است، یعنی آموزش وپرورش و آموزش عالی یکپارچه 
اســـت و اگر ما این نگاه را داشـــتیم، آن وقت دیگر بخش ها هم باید به 
این مهم ملزم می شدند، اما امروز می بینیم نظام پزشکی و چهارچوب 
تربیتی ما ناظر به حوزه دیگری است و براساس آن رشد کرده و باید این 
حوزه را سامان داد، یعنی اینکه بخواهیم دوباره آن را جراحی کرده و به 
20 سال پیش برگردیم، شاید آسیب های جدی را بزند لذا بحث را باید 
در مقام کارشناسی دنبال کرد و این را نفی نمی کنم و آثار و اثرات آن را 

دید و بعد نسبت به آن تصمیم گرفت. 

اگر رئیس دولت شوید، در حوزه آموزش عالی و برای برقراری ارتباط میان 
دانشگاه با بازار و صنعت چه برنامه ای دارید؟

ما باید دو زیســـت بوم را در فضای آموزش عالی، علم و فناوری و حوزه 
علمیه پیش ببریم؛ یکی زیست بوم نوآوری است که امروز در کشور وجود 
دارد و باید به شدت توسعه پیدا کند. دانش بنیان ها و عناصر مختلف 
باید توسعه پیدا کنند. نکته دوم اینکه ما نیازمند زیست بوم اندیشه ورزی 
هستیم که هیچ نقطه ای در ایران خودش را بی اثر نبیند و این امر مغفولی 
اســـت که باید توســـعه پیدا کرده و بنده تعهدم آن اســـت که این توسعه 
را برای دانشگاه ها و حوزه های علمیه داشته باشم. نکته بعد کاربردی 
کردن علوم و ارتباط بین ظرفیت عظیم انسانی با نیازهاست. حوزه علمیه 
یک روش بزرگ و عظیمی برای خدمت دارد و نیازهایی هم حکومت 
دارد. ما نسبت به اندیشه ورزی و نظریه پردازی باید از ظرفیت حوزه های 
، توجه  علمیه استفاده کنیم، در حوزه متعارف علوم و آموزش عالی کشور
به استاد و دقت به منزلت او به عنوان یک جایگاه ممتاز باید مورد عنایت 
قرار بگیرد. نیازمندی های او را باید تامین کرد. نمی توان استاد سال اول 
در دانشـــگاه های دولتی ما 13 تا 14 میلیون حقوق بگیرد و در خارج از 
دانشـــگاه فردی هم که یکی، دوســـال اســـت کار می کند، بتواند 2 تا 3 
برابر استاد درآمد داشته باشد. این رعایت نکردن منزلت استاد است. 
دانشجویان تحصیلات تکمیلی و بخش نخبگانی کشور باید در تغییر 
و تحولات کشور دخالت کنند و از مابه ازای آن هم سود ببرد، این همان 
مساله ای است که می تواند تضمین کننده میدان دادن به امر آموزش عالی 
کشور باشد. موضوع آموزش عالی کشور و حرکت در مسیر میدان دادن 
به دانشـــجو و استاد باید دنبال شود، به طوری که مدیر آموزش وپرورش 
و آموزش عالی باید احساس کند که یک کارخانه انسان سازی را اداره 
می کند و تنها ناظر به نان و آب دانشجو فکر نمی کند، بلکه به علم او 
هم فکر می کند. علاوه بر آن به ساخت وجودی انسان و میدان دادن به 
او برای اثرگذاری هم فکر می کند. تحول در حوزه مدیریتی امکان بزرگی 
است که باید رقم بخورد و در دولت خدمت این میدان و محور دادن به 

دانشگاه ها رقم خواهد خورد.

سعیدجلیلی:

به دنبال ایجاد سازوکاری مانند نظام پزشکی 
برای حوزه علوم انسانی هستیم

ز جمعـــی از نخبـــگان  امـــرو
مقام معظم رهبـــری  محضـــر 
جملـــه  چنـــد  و  نـــد  د بو
درخشـــان شـــنیدند از جمله 
یخ را  اینکه شما می توانید تار
ید  تغییـــر دهید، این را بگذار
کنـــار اسنادبالادســـتی و  در 
ی از نظـــر ایشـــان یک  نگاه هـــای مقام معظم رهبـــری کـــه نخبه پـــرور
زش هـــای جامعه ما  کار اساســـی و لازم اســـت. همچنیـــن یکـــی از ار
عدالـــت اجتماعی اســـت و به نظر می رســـد برخـــی از افراد بین این 
دو نوعـــی از تعـــارض را می بینند. چطور این تعارض را حل می کنید 
تـــا نقـــش پرشـــکوهی که بـــرای ایرانیان قائل هســـتید بـــه طریق اولی 

برای نخبگان قائل باشـــید؟
همان طـــور کـــه مقام معظم رهبـــری بارهـــا فرمودنـــد و ایـــن بـــار هم 
کیـــد کردنـــد، وقتی مـــا از یک جهان فرصت صحبـــت می کنیم  تا
یکی همین حوزه اســـت. ما امروز در نقطه و بزنگاهی هســـتیم که 
یـــم و  یخـــی و فرهنگـــی را دار فرصت هـــای بی نظیـــر و کم نظیـــر تار
ی اســـت. بارها  یکـــی از آنهـــا، فرصت های کم نظیر علمی و فناور
هـــم عـــرض کرده ام کـــه در مقاطع مختلف در همین دو ســـه قرن 
ی،  ی از قدرت ها بـــه مدد پیشـــرفت علمی و فناور ، بســـیار اخیـــر
یکباره قدرت شـــان را ارتقا داده و توانســـتند وارد مرحله جدیدی 
از مناســـبات قدرت شـــده و جایگاه شان را ثبت کنند، اما ما این 
کار را نکردیم و متاســـفانه در دوره های مختلف از جمله پهلوی 
یخی به کشـــور  و قاجـــار غایـــب این حوزه بوده ایم و یک غفلت تار
ما به دلایل مختلف تحمیل شده است. ما امروز در یک فرصت 
گر دوباره دنیا در یک نقطه عطف برای  یخـــی هســـتیم، یعنـــی ا تار
یـــک تحـــول علمـــی مثـــلا در موضوع کوانتـــوم و هـــوش مصنوعی 
یم که  ی انســـانی قوی دار قـــرار دارد، امـــروز مـــا نیز نخبـــگان و نیرو
می توانند نقش پرشکوه هر ایرانی را ایفا کرده و دیگر اجازه ندهند 
تـــا ایـــن غفلت بر کشـــور ما تحمیل و عقب ماندگی شـــکل بگیرد، 
گـــر ما می گوییم یک ایران جهش، با همین نگاه اســـت که  یعنـــی ا
گـــر بتوانیـــم برای نخبه بســـتر این نقش پرشـــکوه را فراهم کنیم او  ا

نیـــز از ایـــن فرصتـــی که امروز وجود دارد ما را جهش خواهد داد. 

توجـــه بیشـــتر به نخبه را منافی عدالـــت اجتماعی نمی دانید؟
یکـــی از کارهایـــی که دکتر یزدانی )مشـــاور ســـعید جلیلی( که از 
یژه در عرصه نظام سلامت بوده و جزء کارهای  نخبگان کشور به و
بســـیار ارزشـــمند به شمار می رود انجام داده است، درباره بحث 
همیـــن نظام نخبگی کشـــور اســـت که چگونه نخبـــگان بتوانند با 
حکمرانـــی ارتبـــاط داشـــته باشـــند. یکی از بحث هـــای جدی که 
اهمیت دارد، همین موضوع اســـت. از جمله مباحث غلطی که 
در حال القا است و معتقدم یکی از آسیب های فرهنگی است، 
تعـــارض ارزش و علـــم اســـت، ایـــن از آن مباحـــث غلطی اســـت 
کـــه غربی هـــا بر یـــک مبنا شـــکل داده اند، درحالی کـــه کاملا قابل 
اثبات است این دو ارزش، هر دو در یک راستا بوده و می توانند 
بـــا یکدیگـــر جمع شـــوند. درباره نکته ای کـــه گفتید این حوزه چه 
یم که عدالت همین جاست که  ارتباطی با عدالت دارد؟ باید بگو
گر یک کسی نسبت  هرچه در جایگاه خودش قرار می گیرد. یعنی ا
به من در فلان رشـــته ورزشـــی اســـتعدادی دارد، نباید بگوییم که 
ی باشـــد و این مهم یک مغلطه اســـت، ما  او باید مثلا با من مســـاو
یزی کنیم تا  ، برنامه ر می خواهیم متناســـب با استعدادهای کشور
هر استعدادی بتواند نقش پرشکوه خودش را ایفا کند. اشکال کار 
در اینجا آن است که یک عده ای فقط بتوانند به شکل دوپینگ 
استعداد خودشان را شکل و بروز داده و عده ای که استعدادهای 
واقعـــی دارند، استعدادشـــان دیده نشـــود و اینکـــه می گوییم همه 
ایران ســـرای من اســـت، همین مساله است. یعنی وقتی صحبت 
از نظام نخبگی می کنیم باید در کنار آن نظام استعدادیابی افراد 
در رشـــته های مختلف را هم داشـــته باشـــیم و این بســـتر را فراهم 
که شـــاید فردی در فلان زمینه هنری، ورزشـــی و علمی  کنیم؛ چرا
بتواند شاخص بشود اما در شرایط عادی این امکان وجود ندارد 
و موضوع عدالت اینجا اهمیت دارد. یعنی نظام نخبگی با نظام 

اســـتعدادیابی و فراهم کردن پرورش استعدادهاست. 

اختاف نظری بین سیاســـتگذاران حوزه آموزش عالی وجود دارد و 
در شورای عالی انقاب فرهنگی هم این اختاف نظر به تنش هایی 
یابی خروجی آموزش  ز منجـــر شـــده، مبنی بر اینکه شـــاخص های ار
زش  عالی چیســـت؟ برخی معتقدند انتشـــار مقالات علمی واجد ار
وی این حوزه از سوی اساتید باعث شده تا مقالات  کید ر نیست و تا
ی و جعلـــی افزایـــش یابـــد و در مقابل در ســـطح بین المللی،  صـــور
، بـــه هر  شـــاخص مقـــالات علمـــی به خصـــوص در مجـــات معتبـــر
ود  حال یک معیار ســـنجش وضعیت علمی کشـــورها به شـــمار می ر
گر بنا باشـــد ما در مســـابقه بین المللی علمی شرکت کنیم، مانند  و ا
یم، نظرتان در این  زش نمی توانیـــم بگوییـــم مقـــررات را قبول ندار ور

زمینه چیست؟ 
یت هـــای دولـــت مـــن بحـــث   یکـــی از برنامه هـــای اصلـــی و اولو
گـــر در برنامه هفتـــم می گوییم  دانشگاه هاســـت. بنـــده معتقـــدم ا
رشـــد هشـــت درصدی، ســـوال این است که این رشـــد چگونه به 
دســـت می آید؟ این طور نیســـت که بگوییم خیلی خب، ما چند 
پـــروژه را بـــه چندین وزارتخانـــه می دهیم و آنها هـــم انجام دهند. 
یم، یعنی مثلا می گوییم  مثلا ما چندین شاخص در این زمینه دار

ی کشور افزایش یافته و  در این رشـــد هشـــت درصدی، باید ارزآور
اشـــتغال ایجاد شـــود. سوال بنده این است که ســـهم دانشگاه ها 
در اینجا چیست؟ باور بنده این است و زمانی که سیاست های 
برنامـــه هفتم نوشـــته می شـــد، )بنده خـــودم آن را در جمع عزیزان 
مجمع تشـــخیص مصلحت نظام هم عرض کردم(، مبنی بر آنکه 
یت دانشگاه باشد که در اینجا  هم حق دانشگاه و هم باید مامور
نقش ایفا کند. یعنی وقتی می گوییم رشـــد هشـــت درصدی، باید 
یف چیست؟  مشخص شود که سهم دانشگاه تبریز یا صنعتی شر
در اینجا باید برنامه داشـــته باشـــید و در دولتی که ما آن را دنبال 
گـــر بخواهم رئیس دانشـــگاهی را انتخـــاب کنیم، برای  می کنیـــم ا
یـــف می کنیـــم، یعنی می گوییم مثـــلا فلان میزان  یـــت تعر او مامور
ی کشـــور برعهـــده اوســـت. یکـــی از اســـاتید دانشـــگاه به  از ارزآور
، امروز  مـــن گفـــت که مثلا دانشـــگاه اســـتنفورد با 10 هزار دانشـــجو
دهمیـــن هلدینـــگ اقتصادی جهان اســـت، حتی امروز می بینیم 
یکا در حمایت از فلســـطین  در تظاهراتی که در دانشـــگاه های آمر
یند  صـــورت می گیـــرد نیز یکی از خواســـته ها آن اســـت کـــه می گو
یم صهیونیستی قطع شود. یعنی  رابطه اقتصادی آن دانشگاه با رژ
یم  آن دانشـــگاه در تعامـــلات اقتصادی قـــرار دارد. می خواهم بگو
یف شـــده و ســـوال بنده  یت هایی تعر برای دانشـــگاه چنین مامور
این اســـت که آیا ما نباید برای دانشـــگاه هایمان چنین ســـهمی را 
قائل باشـــیم؟ این حق دانشـــگاه اســـت که برای اشتغال دانشجو 
ی داشـــته  و دانش آموخته خودش و همچنین برای کشـــور ارزآور
باشـــد، آن وقـــت این مســـاله به شـــما یک نوع نـــگاه از موقعیت را 
یاد شده و در مقابل  می دهد که دانشـــگاه نشـــاط اجتماعی اش ز
مهاجرت هم کم می شود. طبیعتا وقتی دانشجو می بیند در اینجا 
می توانـــد بزرگ تریـــن پروژه هـــا را انجـــام دهـــد و از او نیز اســـتفاده 
می شـــود، اینجـــا می ماند. اینها زمانی شـــکل می گیـــرد که به علوم 
پایه هم ارزش داده شـــود، البته شـــاید این ســـوال پیش  آید که در 
اینجا تکلیف علوم انســـانی چه می شـــود؟ ما محاســـبه کرده ایم، 
ینه هایی که در دســـتگاه های دولتی انجام  ی از هز امـــروز بســـیار
می دهـــد و نوعـــا فرجامی هم ندارد و از آن تحت عنوان مطالعات 
... انجام می شـــود، در حوزه علوم انســـانی  فرهنگی، فصلنامه ها و
یم و می گوییم  گـــر ایـــن را همان طور که نظام پزشـــکی دار اســـت. ا
گر گواهی بگیـــرد، می تواند طبابت کند  کســـی کـــه تحصیل کند، ا
ی را داشته  برای فارغ التحصیلان علوم انسانی همچنین سازوکار
باشـــیم، مســـاله حل می شود تا از این طریق بگوییم آنها می توانند 
ی از مطالعاتی که دولت انجام می دهند، باشند.  عهده دار بسیار
گر بنده انتخاب شوم از همین  یم و ا یت هایی که دار یکی از اولو
شـــهریورماه امســـال این مهم را در نظر دارم تا در دانشـــگاه ها آن را 
دنبـــال کنیـــم البته در ابتدا تنها در چند دانشـــگاه به صورت الگو 

آن را دنبـــال می کنیم. 

ی ارتباط  گر رئیس دولت شوید، در حوزه آموزش عالی و برای برقرار ا
ید؟  میان دانشـــگاه با بـــازار و صنعت چه برنامه ای دار

یم کـــه آنها یـــک اندوخته و گنج  مـــا ده هـــا هـــزار هیات علمی دار
بزرگـــی برای کشـــور هســـتند. در زمینه هـــای مختلـــف علمی کار 
کـــرده و در کنـــار آن میلیون ها دانشـــجو و دانش آموخته هســـتند 
گر ما  که آنها هم ظرفیت بزرگی هســـتند. ســـوال بنده این اســـت ا
از پیشـــرفت و جهش کشـــور صحبت می کنیم، نقش این قشر در 
تحقق آن چیســـت؟ حق دانشـــگاه اســـت که حتما در پیشـــرفت 
یت داشـــته و بتواند ســـهم خودش را  و جهـــش کشـــور یـــک مامور
گـــر مـــا می گوییم هـــر ایرانی یـــک نقش پرشـــکوه، آن  ایفـــا کنـــد. ا
مقدمه و خط اول چه کســـانی هســـتند؟ طبیعتا همین اســـاتید و 
یان خواهند بود کـــه ظرفیت خوبی در این زمینه دارند.  دانشـــجو
یف کرده ایم. حال  مـــا امروز در برنامه هفتم رشـــد 8 درصـــد را تعر
ســـهم دانشـــگاه ها در رسیدن به این رشـــد چیست؟ در اینجا دو 
ید ما یک وزارتخانه آموزش عالی  نگاه وجود دارد. یک نگاه می گو
ین کرده و در دانشـــگاه ها به  یـــم کـــه بایـــد بیاید درس ها را تدو دار
یس شـــود، این نگاه بســـیار حداقلی اســـت. در  یان تدر دانشـــجو
دانشـــگاه های ما ظرفیت بســـیار خوبی وجود دارد تا همان هایی 
یتـــی برای تحقق  کـــه تحقیـــق و پژوهـــش می کننـــد حالا یک مامور
یت را هم باید تعیین  یت های کشـــور داشـــته باشـــند. آن اولو اولو
کـــرده و دانشـــگاه را در ایـــن زمینـــه ســـهیم کنیم. مثـــلا می گوییم 
یت برای کشـــور اســـت، ســـهم دانشگاه ها  ی امروز یک اولو ارزآور
یتی برای دانشگاه های مختلف  در اینجا چیســـت؟ ما چه مامور
یـــف کرده ایـــم. یکـــی از برنامه هـــای اصلی ما این اســـت که از  تعر
یت تعیین شـــود و کســـی که رئیس دانشـــگاه  ترم آینده  این مامور
یتی را باید به ســـرانجام برساند.  اســـت باید بداند که چنین مامور
این گونه یک نهضت حل مســـائل در کشـــور ایجاد می شود و این 
گر از اشتغال صحبت  تنها در مسائل فنی هم نخواهد بود، یعنی ا
یت هایـــی کـــه خود دانشـــگاه باید در آن  می کنیـــم یکـــی از مامور
یان و دانش آموختگان  پیشـــگام شـــود ایجاد شغل برای دانشـــجو
خودش است. این ظرفیت خوبی که امروز در حوزه دانش بنیان 
یم می تواند این امر را محقق کند. در حوزه علوم انســـانی هم  دار
یـــم و در حال  همیـــن اســـت و مـــا مســـائل مختلفی در کشـــور دار
تخصیص دادن بودجه های ســـنگین تحقیقاتی و علمی هستیم 
که در دستگاه دیوان سالار می رود اما خروجی اش اثربخشی لازم را 
یان  گر همین را به فارغ التحصیلان و دانشجو ندارد، درحالی که ا
بدهیم که کارشـــان به حل یک مســـاله کشور معطوف شود، چقدر 

می تواند اثرگذار باشد. 

سیدامیرحسینقاضیزادههاشمی:

مواضع صریحی درباره اغتشاشات سال 1401 داشتم 
در ســـال 1401، کشـــور شاهد 
برخـــی از چالش هایـــی در 
و  عـــی  جتما ا ی  صه هـــا عر
فرهنگـــی بود و برای چند ماه 
ما فضـــای ناآرامی داشـــتیم، 
امـــا در آن ایام حضور فعالی 
از شـــما در بیـــن جوانـــان و 
دانشـــجویان ندیدیم، البته تا آذرماه که بعد از هماهنگی های دولت، 
شـــما در دانشـــگاه قـــم و سیستان و بلوچســـتان حاضـــر شـــدید، دلیل 

سکوت شما چیست؟
حالایا جســـت وجوی شـــما )کارشناس برنامه( کامل نبوده یا فضای 
ی به خوبـــی انعـــکاس داده نشـــده، وگرنـــه بنده قبـــل از آنچه  مجـــاز
دولـــت برنامه ریـــزی بـــرای حضور در دانشـــگاه ها داشـــته باشـــد، در 
بیـــش از 10 دانشـــگاه هـــم در تهران و هم اســـتان هایی مانند زنجان، 
... حضور داشتم. بنده در طول 2 سال و  خراسان رضوی، خوزستان و
نیم بیش از 70 سفر استانی داشتم، به ویژه در ایام اغتشاشات، برنامه 
دانشجویی هم عمدتا برای تببین همین موضوع داشتم. اساسا مساله 
اغتشاشات سال 1401 را فرهنگی می بینم، یعنی برخلاف فتنه های 
قبلی که جنبه های سیاسی و بعضا امنیتی و اقتصادی داشت، این 
لات فرهنگی  بار کاملا جنبه فرهنگی داشت. یعنی سیری از اختلا
و هجوم را در کشور داشتیم و ما نه تنها کار تبیینی، بلکه کار تربیتی 
مناسب در زیرساخت های جامعه به ویژه در آموزش و پرورش انجام 
نداده بودیم و به همین دلیل این مهم خودش را در سن جوانانی که تازه 
فارغ التحصیل شده بودند، نشان داد. مواضع بنده هم بسیار صریح 
گر مواضع مســـیح علی نژاد را نگاه کنید، به برخی از مطالب  بود و ا

من در صفحه اش اشاره کرده و بنده را مورد حمله قرار داده بود. 

گر رئیس دولت شـــوید، در حوزه آموزش عالی و برای برقراری ارتباط  ا
ید؟ میان دانشگاه با بازار و صنعت چه برنامه ای دار

بنـــده 23 ســـال درس خوانـــدم تـــا متخصـــص شـــوم و کســـانی کـــه 
فوق تخصـــص می شـــوند تا 25 ســـال هـــم درس می خوانند و نصف 
ایـــن زمان برای رســـیدن به بازار کار اضافه اســـت، تـــازه در این بین 
ی و گذراندن دوره طرح هم قرار دارد. حالا تازه فرد در  بحث ســـرباز
40 ســـالگی می خواهد ازدواج کند. در ســـایر رشـــته ها هم فرد تا 30 
یاد  ســـالگی درس می خوانـــد و بعـــد می گوییـــم آســـیب اجتماعی ز
ی  ی افزایش یافته. ما باید بتوانیم نرخ بهره ور شـــده یا ســـن فرزندآور
ی انســـانی را افزایش دهیم، یعنی به ســـرعت فرد را به بازار کار و  نیرو
مهارت برســـانیم، ضمن اینکه باید وضعیت موجود را بهبود دهیم 
و در نظـــام آمـــوزش عمومـــی هـــم تغییر جـــدی ایجاد کنیـــم. ما باید 
بتوانیم حوزه آموزش عالی و نخبگان را به اقتصاد پیوند بزنیم، یعنی 
در دانشـــگاه های ما باید دفاتری از بخش اقتصادی کشـــور مســـتقر 
یان اخیر  شـــوند و ســـفارش کار دهند و اســـتعدادیابی کنند. در جر
آمریکا که جنبشـــی در دانشـــگاه ها ایجاد شد، دفاتر آن دانشگاه ها 
مـــی رود روابـــط اقتصادی پیـــدا می کند و پژوهش می خرد و اســـتاد 
ی را برای  ی خـــودش می کنـــد. ما بایـــد چنین کار را وارد فضـــای کار
دانشگاه های داخل هم انجام دهیم. می خواهیم نخبگان مهاجرت 
ی از این بچه ها چون  یاد کنیم و بســـیار نکنند؟ باید درآمد آنها را ز
درآمدهایشان نسبت به بیرون کمتر است از کشور می روند. راه این 
حوزه هم شرکت های دانش بنیان است. شرکت هایی که در سطح 
ملـــی و بین المللـــی فعـــال بوده و می توانند نخبگان را به کار گرفته و 
خلق ثروت کنند. خوشـــبختانه در دولت شـــهید رئیســـی یک رشد 
عجیب وغریب در این حوزه اتفاق افتاد، مثلا 64 درصد در 2 سال 
اخیـــر شـــرکت های دانش بنیان مـــا افزایش یافته و 260 درصد نیز به 
میزان فروش آنها افزوده شـــده اســـت. همچنین میزان صادرات آنها 
از 295 میلیون دلار به 2 میلیارد و 95 میلیون دلار رسیده، این یعنی 
ی  هم خلق ثروت برای کشور و افزایش رفاه عمومی و هم حفظ نیرو
. باید چند صد هزار شـــرکت این گونه ایجاد  نخبه در داخل کشـــور

کنیـــم تا از مهاجرت جلوگیری کنیم. 

مصطفیپورمحمدی:

باید نگاه مان به نخبگان و اساتید تغییر  کند
شما اگر رئیس جمهور شوید 
چه تدبیری برای متوقف کردن 
ماشین اخراج اساتید و اعاده 
حیثیت از کســـانی که اخراج 

شده اند، خواهید داشت؟ 
ه  ز حـــو ر  د نه تنهـــا  ز  و مـــر ا
حـــوزه  و  رش  پـــرو آموزش و
کز تخصصی، بلکه در حوزه بهداشـــت و درمان و  آموزش عالی و مرا
دیگر حوزه ها امروز به جد نیازمند یک وفاق هستیم. حالا دوستان به 
مناسب ها بحث اجماع را مطرح می کنند که موضوع کاملا درستی 
گر از غیر این مسیر برویم متاسفانه همین ظرفیت هایی که  است. ا
کاسته شده یا به دلیل بی تدبیری ها، ضعف مدیریتی ها یا افشارهای 
یع می شود  بیرون یا هر دلیل دیگری، همین حوزه به شدت تکثیر و توز
و هیچ گاه برای ما راهگشا نخواهد بود. اما بحث های اجماع و وفاق 
نیز با شعار دادن محقق نمی شود. امروز ببینید محیط اجتماعی ما 
درگیـــر افتراق و کشـــمکش ها شـــده، ما در مقام حـــرف یک جور و در 
مقـــام عمـــل یک جور عمل می کنیم. وقتـــی باند، گروه، منافع، رانت و 
کم می شوند فاصله گیری  حاشیه ها در هر بخشی رخنه می کنند و حا
اجتماعی شـــکل می گیرد که متاســـفانه شکل هم گرفته است. به هر 
حال ما امروز ضمن اینکه شـــاهد افتراق هســـتیم، در نظام مدیریتی 
هم با یک نظام لخت و متورم روبه رو هســـتیم، نظامی که نه تنها کار 
نمی کند، بلکه مزاحم پیشرفت هم هست. طبیعتا تا وقتی این مهم 
را حل نکنیم نه تنها در حوزه آموزش وپرورش، در بهداشت و درمان، 
... همچنان گرفتار مشـــکلات  تامیـــن اجتماعـــی، رفاه و صنعـــت و
خواهیم بود. حوزه آموزش وپرورش، علم و تحقیق، حوزه انسانی، ذهنی 
و عاطفی به شـــمار می رود، یعنی حوزه فیزیک نیســـت یا مانند پیچ و 

مهره نیســـت و به همین دلیل باید با روابط انســـانی با آن برخورد کرد، 
یعنی باید در این حوزه به معلم و اســـتاد و دانشـــجو احترام گذاشت 
و جایگاه او را قبول کرد. ذوق و ســـلیقه اش را قبول کرد. مســـاله دیگر 
اینکـــه نســـل امروز مختصات و خواســـته هایش با مـــن فرق می کند و 
نگاهش متفاوت از من اســـت. در این شـــرایط باید من این واقعیت 
را بفهمـــم، همچنین دانشـــجوی مـــن باید به ما اعتماد کند و محیط 
دانشگاه باید محیط سالم و همراه با حرمت گذاری باشد و نباید این 
محیط را ببندیم. مقام معظم رهبری به کرات دستور داده اند این حوزه 
محیطی دلچسب، جذاب، مستقل و آزاد باشد؛ آن وقت ما این محیط 
را می بندیم و محدود و حذف می کنیم و در مقابل یک گروه را برجسته 
و تحمیـــل می کنیـــم. در ایـــن وضعیت معلوم اســـت کـــه پیامدهای 
آن در فضـــای اجتماعـــی چـــه خواهد بود، طبیعتـــا در این وضعیت 
رشـــد نمی کنیـــم و خلاقیت هـــا هم بروز نمی کننـــد. در این وضعیت 
یم و به همین دلیـــل حداقل های مورد  مشـــکلات اقتصـــادی هم دار
نیاز این حوزه را تامین نمی کنیم. به حقوق استاد و معلم نگاه کنید، 
یادی از مردم ما آماده هســـتند و خیرین هم کمک می کنند  بخش ز
اما باید دل شـــان گرم باشـــد. بسیاری از اولیا برای کمک به این حوزه 
حاضر هستند و بسیاری از اساتید می توانند ظرفیت هایی را اضافه 
کنند. بنده می گویم ســـبک مدیریتی مان باید تغییر کند و رفتارمان 
با مردم و نخبگان و اساتید و دانشجویان و معلمان عوض شود و تا 
ایـــن رفتـــار را اصلاح نکنیم با بحران های پی درپی مانند اعتصاب، 
تحصن، درگیری و زاویه و فاصله گرفتن و عدم تعلق و دلبســـتگی و 
احســـاس عاطفی نداشـــتن روبه رو هستیم. هرکدام از اینها هزینه ای 
برای مدیریت کشور ایجاد می کند. با حرف اجماع درست نمی شود، 
بلکه باید عمل باشد و نشان دهیم وفاق اجتماعی و احترام به فکرها 

و سلیقه و رویکردها را عمل می کنیم. 

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه۵ 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

09398888699

مجـــــــری انحصـــــــــــاری
 تبلیغــــــــــات محیطــــــــی
 دانشـــگاه آزاد اســـامی

مدرسه عالی مهارتی 
رسانه ای فرهیختگان

09108106۵3۵
Farhikhteghan_school

آگهی مزایده خودرو؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟
دانشـــگاه آزاد اســـامی واحد اسامشهر در نظر دارد 4 دستگاه خودرو واحد 

را به شـــرح ذیل از طریق مزایده عمومی به فروش برســـاند. لذا از متقاضیان 

یافت اوراق مزایده برای هـــر خودرو پس از درج  دعـــوت می گـــردد جهـــت در

یال به حساب  گهی با در دست داشتن اصل فیش واریزی به مبلغ 1/000/000 ر آ

0104238417007 و شناسه واریز 1007 بانک ملی شعبه امام سجاد کد 1604 

ی بـــه نشـــانی ذیل مراجعه نمایند. )بـــرای هر خودرو فیش  در ســـاعات ادار

گانه واریز گردد.( جدا

ی – دانشگاه آزاد اسلامی  اسلامشـــهر – میدان نماز – خیابان صیاد شـــیراز

واحد اسلامشهر – ساختمان شهید سلیمانی– طبقه 4 – واحد حقوقی

- اصل فیش واریزی می بایست در زمان خرید به دانشگاه ارائه گردد.

گهـــی به جز  یـــخ انتشـــار آ ی از تار مهلـــت خریـــد و تحویـــل اســـناد: 10 روز کار

ی )از ساعت 8 الی 15 ( پنجشنبه ها و جمعه ها در ساعت ادار

ی–  محـــل تحویل اســـناد: اسلامشـــهر– میدان نمـــاز– خیابان صیاد شـــیراز

دانشگاه آزاد اسلامی واحد اسلامشهر– ساختمان شهید سلیمانی– طبقه 

دوم – دفتر حراست

1-  پژو آردی به شماره انتظامی 762 ب 26 ایران 78

2- وانت مزدا دوگانه سوز به شماره انتظامی 716 ب 55 ایران 78 مدل 1387

3- پژو 405 دوگانه سوز به شماره انتظامی 657 ی 56 ایران 78

4- پژو 405 به شماره انتظامی 946 ب 72 ایران 78

گهی بر عهده برنده  - ضمنا مشـــروح شـــرایط مزایده در اســـناد درج و هزینه آ

مزایده بوده و دستگاه مزایده گذار در رد یا قبول پیشنهادات مخیر است.

کت های خارج از موعد مقرر به هیچ وجه تحویل گرفته نخواهد شد. - پا

شماره تماس: 021-56365754

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای ش 11- 1403
پروژه احداث شبکه روشنایی معابر در شهرک صنعتی فیروزکوه )2(

شـــرکت شـــهرک های صنعتـــی تهـــران در نظـــر دارد مناقصـــه عمومـــی 
خدمـــات پـــروژه احـــداث شـــبکه روشـــنایی معابـــر در شـــهرک صنعتـــی 
فیروزکـــوه )2( بـــه شـــماره )2003001051000014( را از طریـــق ســـامانه 
تـــدارکات الکترونیکـــی دولـــت بـــه پیمانـــکار واجـــد صلاحیـــت و 
دارای گواهینامه هـــای صلاحیـــت پایـــه 5 رشـــته نیـــرو از ســـازمان 
برنامه وبودجـــه کشـــور و دارای گواهینامـــه تاییـــد صلاحیـــت ایمنـــی امور 
پیمانکاری از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی واگذار نماید. کلیه 
مراحـــل برگـــزاری مناقصـــه از دریافـــت اســـناد مناقصـــه تـــا ارائـــه پیشـــنهاد 
مناقصه گـــران و بازگشـــایی پاکت هـــا از طریـــق درگاه ســـامانه تـــدارکات 
الکترونیکـــی دولـــت )ســـتاد( بـــه آدرس www.setadiran.ir انجـــام 
ـــت  ـــدم عضوی ـــورت ع ـــران در ص ـــت مناقصه گ ـــد و لازم اس ـــد ش خواه
قبلـــی، مراحـــل ثبت نـــام در ســـایت مذکـــور و دریافـــت گواهـــی امضـــای 

الکترونیکـــی را جهـــت شـــرکت در مناقصـــه محقـــق ســـازند.
- مبلـــغ بـــرآورد اولیـــه بـــر اســـاس فهـــارس بهـــای ســـال 1403: 

یـــال( ر  113 /246 /321 /424 (
- مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: )5/662/316/072 ریال(

 ، ــر 5 جـــاده قائمشـــهر ــروژه: شهرســـتان فیروزکـــوه، کیلومتـ - محـــل پـ
شـــهرک صنعتـــی فیروزکـــوه تلفـــن: 76440181 و 76440033

- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 30 / 03 /1403 می باشد.

- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: از تاریخ
1403/03/30 الی ساعت 16 تاریخ 09 /1403/04

یخ 1403/04/27 - مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 16 تار
- پاکـــت الـــف حـــاوی اصـــل ضمانتنامـــه بانکـــی می بایســـت عـــلاوه 
یـــخ 1403/04/27  بـــر بارگـــذاری، به صـــورت فیزیکـــی تـــا ســـاعت 13 تار

در دبیرخانـــه شـــرکت ثبت شـــده و تحویـــل داده شـــود.
- زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 8 صبح تاریخ 1403/04/30

گشـــایش پیشـــنهادها: دفتـــر معاونـــت فنـــی شـــرکت  - محـــل 
تهـــران صنعتـــی  شـــهرک های 

یافـــت  - اطلاعـــات تمـــاس دســـتگاه مناقصـــه گBار جهـــت در
اطلاعـــات بیشـــتر درخصـــوص اســـناد مناقصـــه و ارائـــه پاکـــت الـــف: 
ـــه 4  ک 2 طبق ـــلا ـــی پ ـــهید محب ـــه ش ـــمالی کوچ ـــهروردی ش ـــانی س نش

ــن: 021-88761038 ــی و تلفـ ــت فنـ معاونـ
http://iets.mporg.ir:و پایگاه ملی اطلاع رسانی   www.tehraniec.ir
اطلاعـــات تمـــاس ســـامانه ســـتاد جهـــت انجـــام مراحـــل عضویـــت 
در ســـامانه: مرکـــز تمـــاس 41934-021 داخلـــی 4 دفتـــر ثبت نـــام: 

88969737 شـــرکت شـــهرک های صنعتـــی تهـــران
شماره شناسه 1736743
شماره م.الف 1055

نوبت دوم


